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ÚVODEM 
 

Toto je pokus zachytit ve slovech, obrazech a číslech život našeho čáslavského sboru  
v roce 2024 s vědomím, že za těmi slovy, obrazy a čísly je ještě mnohem víc – tajemství 

každého a každé z nás a tajemství Boží.  
Doufám, že až budete číst tyto řádky, budou se vám před očima znovu odehrávat setkání, 

kterých jste se zúčastnili, vyvstanou vám některé myšlenky, vzpomínky anebo se vás 
zmocní zvědavost a budete mít chuť se příště také zúčastnit.  

To by bylo moc fajn, a pak by ta výroční zpráva dávala ještě větší smysl. 
Tato výroční zpráva slouží jako pozvání i reflexe prožitého,  

ale také jako paměť či kronika našeho sboru.  
 

farářka Drahomíra Dušková Havlíčková 
 

 
CHARAKTERISTIKA SBORU 

 
Čáslavský sbor je poměrně živé a pestré společenství a jsou v něm zastoupené a aktivně 
činné téměř všechny generace, až na tu nejstarší, ta bohužel už od dob covidových 
v kostele chybí. Někteří ze starší generace se účastní bohoslužeb v Domově důchodců nebo 
Kavárniček. Těší nás velká účast dětí i mládeže.  
Máme radost: 

- že se opět připravuje další skupina konfirmandek a konfirmandů společně s 
kutnohorskými na konfirmaci  

- že na naše bohoslužby nebo různá setkání zavítají i nově příchozí 
- z nově pokřtěných (2 děti a 1 dospělá)  
- z nových členů našeho sboru, v loňském roce přistoupili celkem 2  
- z nových členů našeho nedělního společenství i setkání během týdne 

Posláním našeho sboru je zvěstovat evangelium, šířit víru, lásku a naději, sdílet svá 
obdarování a být tu pro druhé. A to vše s pomocí Boží.  
Chceme být místem, kde různí lidé nachází své místo, svůj domov, zažívají podporu a 
blízkost. Chceme být společenstvím, které žije z Kristovy lásky a odpuštění a chce být 
svědkem smíření. 

    



STATISTICKÉ ÚDAJE O SBORU V ROCE 2024 
K 1.1.2024 vykazoval náš sbor 239 členů a ke konci roku 2024 230 členů.  V březnu při 
výročním sborovém shromáždění jsme měli 88 členů s hlasovacím právem. Celkem náš sbor 
má kolem 200 členů s povinností platit salár – členský poplatek, ale salárníků, tedy těch, 
kteří pravidelně nebo příležitostně platí salár, máme pouze 80 a pak ještě 20 ostatních 
dárců neevidovaných mezi platícími salárníky, protože to nejsou členové našeho sboru, 
někteří z nich pravidelně navštěvují naše bohoslužby a jiná setkání a také pravidelně 
přispívají finančně na sbor. Dárců, kteří přispívají pravidelně každý měsíc, máme 15 a dárců, 
kteří přispívají pravidelně 2x nebo 4x do roka máme 5. 
Během roku 2024 zemřelo k naší lítosti 5 členů našeho sboru - Miloslava Výborná (5. 
ledna 2024), Olga Kombercová (srpen 2024), Miloš Sixta (říjen 2024), Josef Vamberský ze  
Semtěše, s. Průšová z Lipovce (zjištěno 2024). Konal se jeden církevní pohřeb Jana Valty ze 
sboru v Teplicích. 
 
K naší velké radosti jsme byli svědky 3 křtů.                                                                                 
V našem sboru byly pokřtěny: Anna Sviták Jeriová, Malvína Sviták, Soňa Zmrhalová 
Díky Bohu za ně! 
Konala se 1 církevní svatba v refektáři GASKu. 
Kontrolou kartotéky ubylo 9 lidí. Sborová kartotéka je aktualizovaná, s. farářka 
navštívila již většinu členů sboru, v tomto roce se bude snažit alespoň částečně navštívit 
členy kazatelské stanice v Semtěši.  
 

STARŠOVSTVO A SBOROVÁ SHROMÁŽDĚNÍ 
PODĚKOVÁNÍ 
Děkujeme všem členům našeho sboru, kteří se rozhodli být staršími a poté byli zvoleni, 
děkujeme za jejich ochotu se aktivně podílet na vedení a směřování našeho sboru. 
Presbyterky a presbyteři se střídají v tzv. službě presbyterů, která spočívá v otevírání  a 
zavírání kostela, Komenského síně, úklidu před kostelem, vyvěšování písní, vítání 
příchozích, spočítání přítomných na bohoslužbách, spočítání spolu s někým dalším sbírky, 
přípravou chleba a vína na Večeři Páně a připravování čaje a kávy, což většinou v baště 
zajišťuje br. Homolka. Za tuto službu jim velmi děkujeme a v této službě jim může 
samozřejmě kdokoliv pomoci.  
Staršovstvo delegovalo své zástupce na seniorátní zasedání Jeronymovy jednoty  
(Michal Vejvoda, náhradnice Nora Procházková) a na konvent (Daniel Korábek, náhradníci 
Tomáš Starý a Jana Stárková).  
Více o práci staršovstva je ve zprávě staršovstva, kterou připravil kurátor D. Korábek.    
SBOROVÁ SHROMÁŽDĚNÍ 
Staršovstvo svolalo výroční sborové shromáždění na březen, uskutečnilo se 24. března 
2024. Schvalovaly se na něm zprávy o činnosti sboru, finanční zpráva, zpráva revizorů, 
zprávy Diakonie, rozpočet.  
STATISTIKA: Staršovstvo je osmičlenné + virilní členka farářka, se 3 náhradníky, sešlo se 
10x na řádných setkáních a 1 mimořádné schůzi (scházeli jsme se většinou v baště, občas se 
někdo připojil online), náhradnice ses. Zhánělová se pravidelně účastnila schůzí staršovstva.  
Výroční sborové shromáždění se konalo 24. 3. 2024 za účasti 23 členů s hlasovacím 
právem a dvou hostů.  



KAZATELSKÁ STANICE SEMTĚŠ – Jana Stárková 
 
V kazatelské stanici v Semtěši sešli jsme se v roce 2024 celkem jedenáctkrát, s průměrnou 
účastí 11 věřících. Což je v průměru o jednoho člena více než v roce 2023 :)                        
Jedenkrát jsme bohoslužby rušili z důvodu povodní.  
Převážně nás slovem provázela naše paní farářka Drahomíra Dušková Havlíčková,  
které tímto velmi děkujeme. Hudební doprovod ve většině případů zajišťovala Kateřina 
Andršová, které tímto také velmi děkujeme. Hudebního doprovodu si v Semtěši velmi 
považujeme.   
Celkem šestkrát byla zde za rok 2024 vysluhována večeře Páně. Účast na bohoslužbách  
je i nadále větší než před naším sloučením s Čáslaví, a to nás velmi těší. 
I nadále se scházíme v malé místnosti bývalé evangelické školy. Toto místo je pro naše 
setkání zcela vyhovující a důstojné.  Starší členové sloučeného Semtěšského sboru si cestu 
do Čáslavi stále nenašli, ale do Semtěše přijedou vždy, a to je velmi potěšující, že díky 
tomu, že kazatelská stanice funguje, mohou se účastnit bohoslužeb a pobýt po spolu.  
Jsme za tato setkání velmi vděčni a věřím, že mohu mluvit, za všechny bratry a sestry,  
jež se v Semtěši scházejí.  
Napsala Jana Stárková, bývalá kurátorka semtěšského sboru, dnes presbyterka  
 

BOHOSLUŽBY 
 
Nedělní bohoslužby jsou středem sborového života. Jsou vrcholem uplynulého týdne   
a zároveň začátkem nového týdne. Vytvářejí sborové společenství, chtějí být orientací  
ve všem, čím procházíme - jako církev, jako sbor, jako rodiny i jako jednotlivci. 
Letos se bohoslužby konaly pravidelně každou neděli, konaly se od Velikonoc po Advent 
v kostele a od Adventu do Velikonoc v Komenského síni.   
Večeři Páně jsme slavili o svátcích a vedle toho většinou i 1. neděli v měsíci.  
Celkem 17 x za rok. Vysluhujeme z jednoho kalicha a kalíšků zároveň. 
Zpravidla první neděli v měsíci se konaly bohoslužby pro malé i velké – děti neodchází               
do nedělky, bohoslužby jsou uzpůsobeny tak, aby jim děti rozuměly. Ostatní neděle byla   
pro děti vždy připravena „nedělka“.  

   



Do bohoslužeb se zapojují také presbyteři, děti, konfirmandi, mládež a ostatní členové sboru 
– zpravidla 1. biblické čtení, čtení ohlášek a spoluvysluhování večeře Páně.   
 
Na 4. adventní neděli děti zvěstovaly vánoční evangelium opět divadlem při vánoční 
slavnosti, letos poprvé nacvičovaly vánoční hru pod taktovkou Oldy Holinky a Aničky 
Boučkové. Hra se velmi vydařila a děkujeme Oldovi a Aničce, že se toho tak skvěle ujali a 
také všem dětem, že se opět zapojily!!! 
 
Písně při bohoslužbách zpíváme z nového evangelického zpěvníku a zpravidla jednou za 
měsíc míváme tzv. zpívání u varhan, kdy nacvičujeme nové písně nebo žalmové zpěvy. 
 
POSEZENÍ U FAIRTRADOVÉ KÁVY A ČAJE V BAŠTĚ NEBO PŘED BAŠTOU 
Na bohoslužby navazuje posezení u  kávy a čaje v baště. Podává se fairtradová káva a čaj, 
protože jsme fairtradovým sborem a chceme touto formou podpořit pěstitele v zemích 
třetího světa. Tohoto posezení se účastní čím dál více lidí, a také se čím dál déle sedí  

   

HUDEBNÍ DOPROVOD PŘI BOHOSLUŽBÁCH  
Jsme vděčni za spolehlivou službu všech varhanic a varhaníků. Děkujeme Petru Jeriemu a 
Filipu Jeriemu, Petru Minářovi, Drahomíře Férové, Miriam Richterové a Kateřině a Bohdance  
Andršovým především v Semtěši. Na flétnu doprovází Filip Jerie a Linda Homolková,           
na kytaru Mirek Richter a na housle Emilka Dušková. Žalmové písně, které zpíváme 
v liturgických období postu a Adventu, nacvičují a zpívají Petr Minář a Eva Zhánělová.  
 
BOHOSLUŽBY PRO DĚTI (nedělka) – Tereza Stará 

Pro nejmladší členy sboru se kromě slavení společných rodinných bohoslužeb 
pravidelně konala nedělka v baště za kostelem. Od ledna jsme pokračovali v 
starozákonním cyklu „Dál přece nejdeme sami II“ (od Eliáše k Mesiášovi) a od 
začátku nového školního roku jsme si přiblížili některé úryvky z evangelia podle Marka. 
Jeho postavu děti ztvárnily a každou neděli také doplnily část budoucí vitráže s obrázkem 
lva symbolizujícího evangelistu Marka. Vitráž bude postupně doplněna dalšími 3 
evangelisty a ozdobí okna bašty. Kromě společné četby Písma, zpěvu a modlitby byly děti 
do tématu aktuálního biblického příběhu zapojeny také tvořením nebo hrou. Celkem se 
uskutečnilo 30 setkání. Ve vedení se prostřídalo 8 učitelů nedělní školy a průměrná účast 
byla 5 dětí.  Napsala Tereza Stará, učitelka nedělky 



      

NEŠPORNÍ BOHOSLUŽBY 
V roce 2024 se konaly nešporní bohoslužby 4x – na popeleční středu, na Velký pátek, na 
Nanebevstoupení Páně a na Štědrý večer. 
STATISTIKA – 4x, průměrná účast 18. 
 
BOHOSLUŽBY SMUTNÉ VÁNOCE se zpěvy z Taize – Filip Jerie 
„Bohoslužby „Smutné Vánoce“ v našem kostele jsou pro všechny, kteří prožívají smutek a 
cítí vděčnost za prožití života s milovanými, kteří zemřeli. Být v tichu zimního kostela ve 
společenství lidí, kteří chápu neveselost je radostí, která nepopírá a nepotlačuje smutek.“ 
Napsal Filip Jerie  STATISTIKA – 1x, účast 20. 
 
BOHOSLUŽBY V DOMĚ PRO SENIORY V ČÁSLAVI                                                                    
Bohoslužby v Domově důchodců se konaly celkem 9x , účastní se jich pravidelně 2 členové 
naší církve a pak z ekumeny. Jednou bohoslužby vedla ses. farářka Františka Tichá 
z Československé církve husitské v Čáslavi a vánoční bohoslužby na trumpetu doprovodil 
Toník Dušek.   

         

 



SPOLEČNÉ BOHOSLUŽBY A SLAVNOSTI S DIAKONIÍ 
Náš sbor je spolupracující sbor Diakonie ČCE, s. farářka se snaží tuto spolupráci rozvíjet. 
Společných akcí děláme během roku mnoho, bohoslužebně se scházíme na úvod do 
školního roku, o Vánocích, o Velikonocích a na závěr školního roku jsou u nás v kostele 
žákům a žákyním slavnostně předávána vysvědčení. Jsou to setkání velmi živelná a 
radostná s moc hezkou atmosférou. Na všechny slavnosti Diakonie ČCE jsou pravidelně 
zváni také členové našeho sboru. Se střediskem Diakonie pořádáme společně Kavárničky a 
také Férovou snídani a naše farářka má každý měsíc v denním stacionáři a v sociálně-
terapeutické dílně biblickou chvilku. 

    

Naše farářka také dochází každý týden do ZŠ speciální a praktické a vyučuje tam biblické 
příběhy.  

   
 
V průběhu roku v našem kostele kázali nebo bohoslužby připravovali: Drahomíra 
Dušková Havlíčková, seniorátní farář Michal Branda (2x), výpomocní kazatelé Michal 
Vejvoda (5x), Jaroslav Fér (4x), student teologie Tomáš Pikous (1x) a čtené bohoslužby měla 
ses. Jitka Richterová v Čáslavi (1x). 
 
Všem kazatelům a kazatelkám, předčitatelkám děkujeme za jejich službu.  
 
 
 



STATISTIKA:  
Bohoslužby v Čáslavi: 54x, průměrná účast bohoslužeb: 31; Večeři Páně jsme slavili 18x, 
průměrná účast při Večeři Páně 28.   
Bohoslužby  v Semtěši: 11x, průměrná účast 11; VP 6x – průměrná účast 12. 
Bohoslužby v Domě pro seniory Čáslav 9x, průměrná účast 6.   
Nešporní bohoslužby: 4x, průměrná účast 18. 
Večeře Páně v rodině: 2x. 
 

PRAVIDELNÁ SETKÁNÍ V TÝDNU 
KURZ ABECEDA KŘESŤANSTVÍ A POSTNÍ VEČERY – Petr Minář 
Účastníky oblíbené „středy v baště“ se konaly i tento rok. 
Postní období roku 2024 bylo velmi pestré, protože každý z účastníků si připravil něco 
ze svého oboru vztahujícího se k velikonočnímu příběhu. A tak jsme společně žasli nad 
uměleckými díly z literatury, výtvarného umění a hudby. Vše jsme postavili na základě 
biblických příběhů Starého i Nového zákona a zakončili jsme rozjímáním s modlitbou. 
V květnu i listopadu jsme hledali při našich setkáních jádro křesťanství. Jarní setkání 
jsme odvážně věnovali tématu dogmata a pohledům rozličných tradic na tento pojem. 
Jak jsme prošli různé pohledy a interpretace základních stavebních kamenů 
křesťanství, tak jsme nakonec došli k názoru, že nejdůležitější je praxe života z víry a 
na podzim jsme se zabývali tím, co to znamená být křesťanem. Průvodcem nám 
tentokrát byla útlá knížečka někdejšího canterburského arcibiskupa Rowana 
Williamse Žít jako křesťan. 
Na všech setkáních, na kterých jsem měl tu čest být, vždy přišly nové impulsy pro 
duchovní rozvoj, a navíc mělo každé přidanou hodnotu v milých setkáních a 
obohacujících názorech. Rád každého zvu na naše další středeční setkání. 
Zapsal Petr Minář, účastník a zároveň člen přípravného týmu 
 
STATISTIKA: středa 18 hodin, Abeceda křesťanství se konala se 10x a  průměrně se 
scházelo 9 účastníků, postní večery 6x s průměrnou účastí 14 účastníků.  
 

           
 



KAVÁRNIČKY pro všechny generace v kavárně Diakonie a v baště – Zdena Veselá 
Součástí programu našeho sboru jsou již několik let "KAVÁRNIČKY". Setkáváme se zpravidla 
druhý čtvrtek v měsíci v Kavárně Diakonie. V roce 2024 jsme se od května začali scházet 
v naší baště, protože v areálu Diakonie ČCE se schylovalo už k rekonstrukci. Kavárničky 
navštěvují členky a členové našeho sboru, především ze starší generace, pak také klienti a 
pracovníci střediska Diakonie a též veřejnost. V roce 2024 se konaly přednášky jednak 
cestopisné (Kypr, pouť do Santiaga de Compostela, Egypt, Izrael, sever a jih Norska) a také 
historické (T.G.M v Čáslavi, synagoga v Habrech, bible v překladech do romštiny). Děkujeme 
všem našim hostům, kteří mezi nás přicházejí se svými zážitky a poznatky ze svých cest i se 
svými vědomostmi a odbornostmi. Z našeho programu si jistě vybere každý, co by ho 
zajímalo, proto každý je zván a budeme rádi, když i vy přijdete s něčím zajímavým pro 
ostatní. Napsala pravidelná účastnice Kavárniček Zdena Veselá ze Zbyslavy 
 
STATISTIKA: počet setkání - 9, průměrná účast – 16 

   

RODIČE S PŘEDŠKOLNÍMI DĚTMI  (Broučínci) – Jana Vítková                                                                

V minulém roce se Broučínci - děti od narození po školkový věk, a jejich maminky, dědeček 
a babička scházeli dvakrát za měsíc. Během setkání jsme společně zpívali. Vyprávěli jsme si 
příběhy z bible, podle kterých jsme vytvářeli scénku pomocí loutek, kostek, látek, papíru, 
vody a jiných materiálů. Říkali jsme si dětskou modlitbu.  Napsala presbyterka Jana 
Vítková, která se s Toníčkem a Káťou pravidelně účastní Broučínků.                                           
STATISTIKA: očet setkání - 14, průměrná účast dětí – 5 

    



BROUČCI mladší (5-8 let) 
Sešli jsme 29x a většinou v baště. První část roku jsme si povídali o zvířatech v bibli. Děti 
mají rády zvířata, rády je kreslí a baví je poslouchat o nich příběhy z bible. V červnu jsme 
společně připravili výstavu zvířat v kostele, která měla vernisáž v rámci zahradní slavnosti. 
Od září jsme si začali povídat o chrámu, synagogách, kostelech, modlitebnách a co všechno 
v kostele děláme, kdo se tam schází, jaké modlitby se tam modlíme.  
STATISTIKA: počet setkání – 29, průměrná účast 7. 

     

BROUČCI starší (9-12 let) PŘEDKOFIRMAČNÍ PŘÍPRAVA JARO 2024                                      
Sešli jsme se do prázdnin 18x, většinou v baště k předkonfirmační přípravě, která pro tuto 
skupinu začala v září 2023, kdy dostali desky „Jednou věř, dvakrát měř“. Zabývali jsme se 
tématem BIBLE – její vznik, obsah, smysl. Děti už skvěle hledají v bibli, umí si s tím poradit, 
takže mohou poradit i ostatním! STATISTIKA: počet setkání – 18, průměrná účast 6.             

       

KONFIRMAČKO (9-13 let) 
Po prázdninách každé dı́tě v našem sboru ve věku 10-13 let dostalo ručně psaný dopis 
s pozvánı́m k přı́pravě na konfirmaci, nakonec se pravidelně scházı́ 5-6 dětı́ a je to moc fajn 
parta! A tak se z předkonfirmačnı́ přı́pravy stalo KONFIRMACƽKO a začala společná přıṕrava 
na konfirmaci (jaro 2026) spolu s kutnohorskými. Scházı́me se každý týden (3x za měsı́c ve 
čtvrtek jen čáslavštı́ a 1x za měsı́c v pátek i s kutnohorskými). Ve čtvrtek se stále věnujeme 
Bibli a v pátek společně povečeřı́me, probı́ráme Apoštolské vyznánı́ vı́ry, hrajeme hry, 
zpıv́áme a povı́dáme si.  
STATISTIKA: počet setkánı́ – 11, průměrná účast 5. 



       

SPOLEČNÉ SETKÁNÍ MLADŠÍCH A STARŠÍCH DĚTÍ A SPECIÁLNÍ UDÁLOSTI                      
Zvláště kolem církevních svátků jsme mívali společná setkání dětí. V lednu jsme u 
příležitosti Dne památky obětí holocaustu čistili čáslavské kameny zmizelých, tzv. 
stolpersteiny. V rámci ledna - měsíce ekumeny jsme navštívili husitskou paní farářku 
Františku Tichou a sousední Husův sbor, byli jsme velmi mile přijati a děti si dokonce 
mohli zahrát na varhany. V únoru jsme společně s Ivou Svobodou vyráběli masopustní 
maškary a pak hráli na první postní neděli po bohoslužbách stínové divadlo, které se moc 
vydařilo!!! Také jsme společně zažili jarní přespávačku. Jsme rádi spolu!  

    
Lednová návštěva v Husově sboru. Výroba masopustních maškar. Čištění „stolpersteine“. 

    



   
Jarní přespávačka na faře s opékáním na zahradě.  

STATISTIKA: 7 společná setkání, průměrná účast: 9 dětí.  

ZAHRADNÍ SLAVNOST 
V červnu se opět konala zahradní slavnost, sešli jsme se u bašty, připravili jsme s dětmi pro 
rodiče kvíz z toho, v čem se děti vyznají, rodiče vytvořili dva týmy a bylo to super!  
 
STATISTIKA: kolem 35 hostů, dětí i dospělých.  
  
„NA KAFE S FARÁŘKOU“ 
Už skoro tři roky skvěle funguje prostor pro rozhovory v baště „Na kafe s farářkou“, málokdy 
se stane, že nikdo nepřijde, jsou to milá setkání.  

STATISTIKA: 38x se konalo „Na kafe s farářkou“ (občas v nepřítomnosti farářky bylo „na 
kafe s kavárníkem“ (V. Homolka) nebo „na kafe s farářem“ (J. Fér), průměrná účast: 3 

       

 

  

 

 



VÝROČNÍ ZPRÁVA 2024 
DOBROČINNÝ SPOLEK MARTA 

 

O SPOLKU – statistika, finance, administrativa 
Činnost  na ´půdorysu´ dobročinného spolku se dále rozšířila - vedle vlastní činnosti Marty 
a ´sekcí´ Fair-tradu a výuky češtiny vznikl vloni Klub ukrajinských žen. 
Spolek Marta se schází měsíčně mimo letní měsíce, většinou v úterý. Vloni jsme se sešli 
10x, v průměru 3 členové rady spolku a 5 dalších. Domlouvaly se jednotlivé akce a chystaly 
výrobky, které členky spolku vytvářely i doma a kterých jsme prodali za téměř 12 tisíc 
korun. 
Výrobky se prodávaly při Fair-tradové snídani a připomínce 30 let školy Diakonie v květnu. 
V červnu při Noci kostelů (s koncertem a poděkováním Alžběty Svobodové) a při sborové 
akci ´Bašta pro všechny, tentokrát v romském duchu´. Při ´mokré variantě´ Čáslavských 
dvorků v polovině září i při Martinském průvodu v listopadu. A také při Dobročinném trhu 
na 1. adventní neděli a během adventu. Drahomíra Férová nabízela výrobky i na kurzu 
ESBU v Janských Lázních v červenci. 
Vedle toho proběhlo v březnu Setkání při jídle ´Proti rasismu´ a v květnu akce Digiděti 
připravená Lindou Homolkovou – informativní přednáška pro rodiče (děti a digitalizace). 
Tradičně jsme se zapojili začátkem adventu k rozsáhlé akci ´Krabice od bot. 
Členská schůze dobrovolného spolku se konala 28. května, zúčastnilo se jí 9 členů 
z tehdejších 19. V září jsme přijali 5 nových členů, z toho jsou 3 z Klubu ukrajinských žen. 
Spolek má nyní 24 členů. Logo spolku se rozšíří na objednané kovové štítky, budeme mít i 
možnost nátisku loga. Při letošní členské schůzi v květnu budeme volit novou Radu spolku. 
Členské příspěvky byly 3.600 Kč, vedle příjmu za prodané výrobky (11.682 Kč) se při 
Baště pro všechny sešlo 12.223 Kč za občerstvení a dobrovolné vstupné. Přijali jsme opět 
dar od firmy Linea Guss (50.000 Kč) a od ZŠ Náměstí (11.517 Kč), kam jsme naopak 
poskytli příspěvky žákům. Z dotace Města Čáslav jsme zaplatili koncert při Baště pro 
všechny (15.000 Kč). 
Různým způsobem jsme poskytli dary a podporu v hodnotě 43.440 Kč a dárkové karty 
ukrajinským rodinám v hodnotě 22.500 Kč. Kvůli stále se zvyšujícím poplatkům na 
dosavadním účtu u Poštovní spořitelny / ČSOB má od listopadu Dobročinný spolek nový 
účet u Fio banky (číslo 2503014462/2010). 
Napsal předseda Dobročinného spolku Marta Jaroslav Fér 

         



POMOC UPRCHLÍKŮM  
Do pomoci uprchlíkům se nejvíce zapojil Dobročinný spolek Marta a hlavně přátelé 
lektorky a lektoři češtiny, těm patří opravdu velké poděkování nejen za výuku češtiny,            
ale také za organizaci různých výletů a obyčejných lidských setkání.  
Děkujeme Ivě Burešové, Drahomíře Novákové, Martině Syrové a Ivanovi Fürstovi!  
 

      
Vánoční večírek v baště.                V červnu po bohoslužbách – Den vareniků 

 
Od března 2022 se konají pravidelně jazykové kurzy v baště, i v roce 2024 se konaly každý 
týden 2x, nyní se už nejedná tolik o kurzy jako spíše hodiny konverzace. V roce 2024 se 
také konalo mnoho krásných společných akcí (výlety, posezení v restauraci, sborový výlet, 
velikonoční tvoření aj.). Také byl založen pod Dobročinným spolkem Marta „Klub 
ukrajinských žen“, který se zapojil do pomoci druhým – výtěžkem z prodeje jejich sladkých 
i slaných dobrot ženy přispěly Dobročinnému spolku Marta několika tisíci korun, za což 
jim patří velký dík!!! Volnočasové aktivity ukrajinských uprchlíků byly také v roce 2024 
podpořeny granty ČCE, a jsme za to velmi vděční.  

      
Náš skvělý lektorský tým!   Náš skvělý „Klub ukrajinských žen“ na adventním trhu. 



                 
Jak se ukrajinský boršč vaří…                      a tak se ukrajinský v milé   

 KLUB UKRAJINSKÝCH ŽEN                                                                                                           
V roce 2024 pokračovala výuka českého jazyka, bohužel v menší intenzitě, protože členky 
klubu jsou zaměstnané a mají mnoho povinností kolem svých dětí. Hlavním smyslem klubu                     
je potkávat se na akcích, které propojují obě naše kultury, českou a ukrajinskou.                         
Před Velikonoci 24. března se uskutečnilo společné pletení pomlázek a 27. března v rámci 
Dne proti rasizmu uvařily členky boršč s pampuškami a připravily sladkosti.                                  
V dubnu jsme si udělali výlet do Kutné Hory a zájemci navštívili historický důl Osel, GASK  
a zahrady kolen chrámu sv. Barbory.                                                                                                         
Společné výlety se všem líbí, proto jsme 19. května navštívili zámek Karlova koruna u 
Chlumce nad Cidlinou.                                                                                                                              
Ukrajinské národní jídlo VARENIKY bylo hlavním programem setkání 9. června, počasí 
nám přálo a přišlo nečekaně mnoho lidí. Kromě vareniků byly na stole i sladkosti, saláty, 
dobré víno a ukajinský kvas. V červnu proběhlo ještě loučení se školním rokem, 26.  jsme 
se opět setkali v baště u dobrého jídla a pití.                                                                                      
25. září jsme zahájili nový školní rok domluvou a plánováním dalších akcí, společně jsme 
pak 29.9. navštívili baletní představení Elixír lásky.                                                                           
Vícedenní výlet do města Tábor se uskutečnil 18. - 20. října díky spolupráci se spolkem 
Marta. Členky vzpomínají na veliký rybník Jordán, muzeum města, muzeum čokolády s 
ochutnávkou, muzeum budíků, večerní zábavu při stolních hrách a dobré jídlo.                            
Degustace vína v Kutné Hoře 9. listopadu se opakovala jako vloni a měla opět úspěch.               
Prosinec jsme zahájili cukrárnou v rámci jarmarku spolku Marta 1. 12., poměrně velký 
výdělek jsme věnovali spolku. Předvánoční koncert Ježkova orchestru byl další společnou 
kulturní akcí 19. prosince.                                                                                                                                           
Pro všechny přátele a členy se konal 18. prosince vánoční večírek, to znamená ukrajinská a 
česká vánoční  jídla, zpívání národních písní a povídání, nakonec drobné dárky a přání 
štěstí a zdraví do nového roku. Napsala Táňa Korchak 

 



ZPRÁVA O FAIRTRADE  2024 
Fairtradu se v našem sboru daří – s fairtradem se pojily nejen akce zaměřené přímo na 
toto téma jako takové, jako např. Férová snídaně, multižánrový fairtradový rodinný 
festival Bašta pro všechny, Výstava na stromech, tradiční Dobročinný adventní trh, ale i 
(ne)obyčejná setkání v naší krásné baště i během bohoslužeb.  

Všemi fairtradovými akcemi, které v průběhu roku pořádáme, dáváme najevo, že nás 
zajímá, kdo a za jakých podmínek pro nás plodiny, které běžně v domácnosti využíváme, 
pěstuje. Není nám lhostejné, jak pěstitelé z třetích zemí pracují a jak jsou za svou práci 
ohodnoceni, jaké to má dopady pro ně i jejich rodiny, stejně tak nám není lhostejné, za 
jakých podmínek jsou produkty vypěstovány produkty a co dovolíme přinášet na naše 
stoly.  

Těšíme se i na rok 2025, který bude opět nabitý podporou fair trade. Nejbližší fairtradové 
akce nás čekají v květnu – Férová snídaně (10.5.), letos poprvé ve spolupráci se spolkem 
Ne!smysl a poté v červnu festival Bašta pro všechny (15.6.), a mnoho dalších. Buďte u toho 
s námi - má to opravdu smysl! Neboť FAIRTRADE není jen o spravedlnosti, ale také o lásce 
a respektu k druhým i k přírodě.  

Napsala členka Dobročinného spolku Marta Linda Homolková, která má fairtrade 
spolu s Václavem Homolkou na starosti.  

 

    

 

 

 

 

 

 



 

DOBROČINNÝ SPOLEK MARTA DĚKUJE VŠEM, KDO JSOU SOUČÁSTÍ 
VŠEHO TOHO DOBRÉHO, CO SE POVEDLO A NĚKOMU POMOHLO.  

       

  

Scházíme se většinou první středu v měsíci v 18 hodin v sídle našeho spolku, 
v baště za evangelickým kostelem. Společně tvoříme, vymýšlíme, organizujeme, 
vybíráme dobročinné projekty, které podpoříme, plánujeme akce a hledáme 

místa, kde je potřeba pomoci. Některé členky a členové se neúčastní pravidelných 
setkání, ale tvoří doma a své výrobky nám poskytují k prodeji nebo se účastní jako 

dobrovolníci při různých akcích apod.  
Chceme pomáhat, ale také nabídnout smysluplnou činnost lidem, kteří jsou třeba 

čerstvě v důchodu nebo ztratili někoho blízkého a nyní hledají náplň a smysl svého 
života. Chceme mezi sebe pozvat různé nadšence a kreativce, chceme vytvářet 

společenství, nejen síťovky, ale i síť  
                                                                                       



MIMOŘÁDNÁ SETKÁNÍ A UDÁLOSTI 
 
TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA U NÁS V KOSTELE 
Už po třetí byla v našem kostele 3 lednové neděle umístěna tříkrálová pokladnička Sbírka 
se uskutečnila ve spolupráci s Charitou ČR, s rodinným centrem Kopretina Čáslav. 
 
ČESKÁ KŘESŤANSKÁ AKADEMIE 
Česká křesťanská akademie uspřádala v roce 2024 dvě přednášky – v únoru přednášku 
českého katolického kněze, teologa a historika prof. Tomáše Petráčka na téma Rozdělená 
společnost, rozdělená církev, je nějaká paralela a co s tím? Přednáška zaplnila Komenského 
síň a byla velmi zajímavá, přinesla pěkný rozhovor.  
V adventu se konala beseda s redaktorkou Českého rozhlasu Pardubice Šárky Kuchtové na 
téma Události 2. světové války v okolí Čáslavi – semtěšský farář František Dobiáš a události 
Lipovce a Licoměřic. Tímto setkáním jsme si připomněli 80. výročí od událostí v obci 
Licoměřice a Lipovec. 

         
 
FÉROVÁ SNÍDANĚ Férová snídaně se konala opět v Diakonii a vydařila se.  
STATISTIKA: 1x za rok v květnu, účast cca 60 lidí. 

     



NEDĚLE SPOLU  
V neděli 12. května na Den matek jsme měli ve sboru NEDĚLI SPOLU, kterou jsme začali 
společnými bohoslužbami pro malé i velké v kostele, následoval program pro malé 
v Komenského síni – vystoupení loutkového divadla Dr. Tyrš Sokola Čáslav s pohádkou 
Pyšný mlynář a program pro velké v kostele – přednáška Mgr. Anny Boučkové na téma 
Českobratrský liturgický prostor. A nakonec jsme společně poobědvali. Krásná neděle! 

  

     

      



NOC KOSTELŮ                                                                                                                                                               
Noc kostelů jsme tentokrát zahájili pátračkou pro děti i dospělé na téma „Karafiátova 
stezka“, proběhl také tradiční koncert ZUŠ Čáslav a nevšední zážitek přinesl hudebně-
literární pořad „Déšť růží Terezie z Lisieux“ v podání FREE TRIO (Alžběta Svobodová, 
Adéla Černíková a Bohdana Andršová).  STATISTIKA: Čáslav cca 120 lidí. 

   

FESTIVAL BAŠTA PRO VŠECHNY                                                                                                                            
V neděli 16. června se konal 4. ročník multižánrového fairtradového festivalu na 
hradbách „Bašta pro všechny“. Každý rok se snažíme přiblížit a seznámit s novou 
kulturou, tentokrát se festival nesl v romském duchu a bylo to jako vždy velmi inspirativní 
setkání. Letošní novinkou byla bohoslužba v romském duchu, při které jsme vyslechli 
slovo celocírkevního faráře pro menšiny Mikuláše Vymětala a romské chvály, součástí 
bohoslužeb bylo také představení romského překladu Nového zákona samotným autorem 
Kolomanem Staňkem. Následovalo tradiční hudební matiné dětí a mládeže z našeho sboru 
a přátel. Odpolední program otevřelo vystoupení tanečního oboru ZUŠ Čáslav, na které 
navázalo taneční vystoupení romského tance (tanečník Nicolas Petík a hosté) a také 
taneční dílna romského tance s Nicolasem Petíkem. Pro děti byla připravena velká 
fairtradová hra, mohly se také zúčastnit výtvarných dílniček a zahrát si faitradové pexeso. 
V baště se také promítal film Zbyňka Andrše „Romská hudba v proudu času“ a festival jsme 
uzavřeli úžasným koncertem jednoho z nejlepších romských houslistů Marka Baloga a jeho 
hudebních hostů. Letošní romský catering zajistila rodina Husárova z Vrdů a všem moc 
chutnalo! STATISTIKA: účast cca 160 lidí 

           



    

   

PŘÍFARSKÝ TÁBOR   
Na konci letních prázdnin se uskutečnil další PŘÍFARSKÝ TÁBOR, tentokrát  v husitském 
duchu a bylo to moc dobré. Vyrazili jsme do Kutné Hory na výstavu o husitství a také do 
Malešova na tvrz. Každý den jsme se dozvídali o čtyřech pražských artikulích a nakonec 
děti úspěšně složily zkoušky.  
Tábora se zúčastnilo 25 dětí, 6 vedoucích z řad mládeže a 5 vedoucích z řad dospělých. 
Děti byly rozděleny do tří kolejí – Orebité, Pražané a Táborité, které vedli mládežnice a 
mládežníci, soutěžily mezi sebou v hrách a různých aktivitách a nakonec zažily úžasnou 
promoci v kostele.  

               



   

 

 

 

 

 

      

    



NOC LITERATURY u bašty                                                                                                                           
Ve středu 18. září jsme se po druhé zapojili do Noci literatury, která se konala na 3 
místech v Čáslavi (knihovna, muzeum a bašta). U naší bašty 3x četla herečka Antonie 
Formanová a bylo to moc pěkné. Přišlo spousta lidí, podávala se fairtradová káva a čaj a 
knihovna měla nachystané víno a četlo se až do noci! 

  

VÝSTAVA NA STROMECH                                                                           
Výstava na stromech je celorepublikový výstavový happening na podporu důstojné práce. 
Akce se koná každý rok v říjnu během Týdne důstojné práce. Jednotlivé výstavy se tak 
každý rok dostanou do parků a náměstí stovky míst republiky, i na stromy na čáslavském 
náměstí. Letošní desátý ročník byl zaměřený na fungování systému Fairtrade a životě 
pěstitelů ve světě. V rámci výstavy jsme v baště promítali nový dokument „Kávová budoucnost“. 

         



EKUMENA                                                                                                                                                       
Scházíme se s husitskou paní farářkou a katolickým panem farářem pravidelně 
k ekumenickým snídaním, zpravidla 3-4x ročně vždy před nějakou společnou akcí 
(lednová ekumena, Noc kostelů, 17. listopad, advent). V lednu také navštěvujeme s dětmi 
sousedy v Kristu (tentokrát husity). V rámci ekumeny jsme si opět připomněli 17. listopad 
1939 a 1989 u památníku u gymnázia za účasti cca 50 lidí. 

SBOROVÝ VÝLET DO TÁBORA 
O víkendu 18.-20. října se skupina členů a přátel našeho sboru a Dobročinného spolku 
Marta vypravila na sborový výlet do Tábora, navázali jsme tak na téma letošního 
přífarského tábora a také jsme navštívili výstavu k 600. výročí od smrti Jana Žižky.                      
Na programu byla komentovaná prohlídka historického města s místním farářem 
Christofem Langem a pak návštěva Husitského muzea včetně podzemí, někteří navštívili 
také Muzeum čokolády. V neděli jsme se zúčastnili evangelických bohoslužeb 
v Masarykově domě a cestou jsme se ještě zastavili v Bílkově vile. Celý výlet se vydařil, 
zúčastnilo se ho 26 lidí a děkujeme Věře Suchánkové za organizaci. 

     

   

 

 



ADVENTNÍ DOBROČINNÝ TRH                                                                                                                   
Adventní dobročinný trh, který pořádá Dobročinný spolek Marta, se konal opět 
v Komenského síni. Na trhu se prodávaly výrobky klientů Diakonie z Čáslavi, fairtradové 
zboží, výrobky členek a členů Dobročinného spolku Marta a broučků. Novinkou také byla 
cukrárna Klubu ukrajinských žen. Tento trh přináší nekomerční adventní náladu a 
potěšení z pomoci druhým, což láká i veřejnost, letos „trhem prošlo“ zhruba 80 
návštěvníků. STATISTIKA: odhadovaná účast 80 lidí. 

     

ADVENTNÍ KONCERT V KOSTELE                                                                                                                     
Na první adventní neděli se konal adventní koncert pěveckého sboru 
Doubravanz Chotěboře. Byl to krásný zážitek! STATISTIKA: cca 80 účastníků. 

 



ADVENTNÍ SETKÁNÍ PŘI SVÍČKÁCH                                                                                                                  
Na druhou adventní sobotu v 16 hodin se v našem kostele konal už po třetí Adventní večer 
při svíčkách, Gymnázium a Střední pedagogická škola tak navázali na tradici Adventních 
setkání při svíčkách, které v našem kostele dlouhá léta pořádala ses. Blahoslava 
Procházková a její žáci. V kostele byla instalována výstava na téma „Cesta“, zazněla hudba a 
poezie v podání žáků Gymnázia a SOŠPg. Atmosféra byla radostná a vybralo se spousta 
peněz na čáslavské středisko Diakonie a Cestu životem bez bariér. 

STATISTIKA: účast při zahájení výstavy kolem 130 lidí. 

      

VÁNOČNÍ KRABICE OD BOT      

Již po deváté jsme se spolu s Diakonií připojili k milé předvánoční akci „Krabice od bot“ – 
aneb děti darují dětem. Dárky opět putovaly k dětem z chudých rodin v Čáslavi a v okolí, 
v Azylovém domě Diakonie Vlašim, v pobytovém středisku v Kostelci n Orlicí, i k dětem 
z ProstoruPlus v Kolíně. Letos byl o dárky ze stran organizací opět velký zájem, potřebných 
přibylo, a tak jsme měli na sběrném místě v Čáslavi velký úkol, shromáždit 350 dárků, což 
se nám nakonec podařilo. Děkujeme týmu dobrovolnic z okruhu Dobročinného spolku 
Marta, které se služeb při vybírání dárků každoročně ujímají. 

A samozřejmě děkujeme všem dětem, mladým lidem i dospělým, mateřským, základním i 
středním školám a rodinným centrům či pracovním kolektivům, kteří se letos do sbírky 
zapojili a obdarovali děti i dospělé z chudých poměrů. Vážíme si této úžasné ochoty 
pomáhat. 

ČERVENÁ STŘEDA                                                                                                                                                      
Ve středu 27. listopadu jsme se již po několikáté připojili k mezinárodní připomínce lidí 
pronásledovaných pro víru, pomodlili jsme se a zapálili červené svíčky.  



ROZVOJOVÝ PLÁN SBORU – ROZHOVORY O BUDOUCNOSTI SBORU 
Na synodu v roce 2019 byl přijat Strategický plán ČCE (https://ustredicce.e-
cirkev.cz/dokumenty-temata/strategicke-planovani/ ), který mimo jiné ukládá všem 
staršovstvům jednou za své šestileté období vypracovat tzv. rozvojový plán sboru. 
Cílem a smyslem rozvojového plánu je si ve staršovstvu „společně, konkrétně a co 
nejjasněji říci, co a jak dál. Kam se chceme ubírat. Jaké jsou naše možnosti. Jaké konkrétní 
kroky a v jakém časovém horizontu chceme podniknout, aby se sbor mohl rozvíjet a růst. 
Vize ovšem musí být realistické. Je proto třeba nejprve uvážit současný stav sboru. To vše 
jistě ve víře, lásce a naději, nezapomínajíce při tom na moc Ducha svatého, který křísí, 
obživuje a činí nové překvapivé věci.“ Rozvojový plán nemá být mrtvý dokument, ani 
dokument jednou provždy hotový, ale spíše má být nástrojem pro naši orientaci, k němuž 
se opakovaně můžeme vracet a odvozovat od něho konkrétní úkoly, které nás čekají a 
zároveň ho vzhledem k změnám a vývoji sboru stále oživovat a upravovat.  
Staršovstvo se na svém výjezdním setkání 26. 6. 2021 v klášteře v Hoješíně začalo 
rozvojovým plánem zabývat a letos jsme se rozhodli k rozhovoru o budoucnosti našeho 
sboru přizvat všechny, kdo se na budoucnosti čáslavského sboru chtějí nějak podílet a 
uspořádali jsme v neděli 13. října po bohoslužbách společný rozhovor. Rozhodli jsme se, 
nže chceme, aby tento rozhovor vedl někdo mimo náš sbor, oslovili jsme tedy br. faráře 
Jana Plecháčka, který nyní pracuje v Ústřední církevní kanceláři jako podpora seniorátů a 
ukázalo se, že to byla dobrá volba. Rozhovoru se v baště účastnilo cca 25 členů i nečlenů 
našeho sboru a mluvili jsme v první fázi o tom, co se nám na našem sboru líbí, co bychom 
chtěli zachovat a pak také o slabinách našeho sboru. Potom jsme se snažili vybrat oblasti, 
které jsou pro nás důležité a jak bychom chtěli, aby náš sbor vypadal v roce 2030.  
A tyto vybrané oblasti jsme rozpracovávali do detailů i konkrétních úkolů v neděli 26. 
ledna 2025 po bohoslužbách opět s Janem Plecháčkem a ještě chystáme třetí závěrečný 
rozhovor na neděli 19. května 2025. Chceme vás k tomuto rozhovoru přizvat!                                
Pro staršovstvo je důležité vědět, jaký sbor chcete utvářet, zda se chcete na jeho životě 
nějak podílet a jak? A samozřejmě musíme také mluvit o ekonomické situaci sboru, 
protože se velmi rychle blíží doba, kdy se členky a členové sborů budou muset na plat 
faráře nebo farářky „složit“, a přitom mít ještě na běžný provoz sboru, opravu budov aj. 
Zkrátka čeká nás velké dobrodružství a staršovstvo na to nechce být samo, potřebujeme 
pomoc vás všech, pokud chcete, aby tu náš sbor i nadále byl pro nás, naše děti, vnoučata,     
ale i pro širokou veřejnost.  

             



NÁVŠTĚVY U ČLENŮ SBORU, PASTORACE 
Návštěvy u členů sboru jsou velmi důležitou náplní farářské práce. Farářka se snažila být 
se členy sboru v telefonickém, emailovém i osobním kontaktu, čím dál více lidí také 
využívá středeční setkání v baště „Na kafe s farářkou…“ Letos se konaly také předsvatební 
a předkřestní přípravy i rozhovory před pohřbem. Na návštěvy ke členům sboru chodí 
také Férovi a možná i další členové sboru, o nichž ani nevíme, a za což jim všem patří naše 
vděčnost. V minulém roce jsme také s bratrem kurátorem byli vysloužit večeři Páně 
v domácnosti a bylo to moc milé.  
 

SPOLUPRÁCE S DIAKONIÍ 
Náš sbor je spolupracujícím sborem Diakonie ZŠ praktické a speciální a Střediska Diakonie 
Střední Čechy Čáslav. Velmi nás těší spolupráce, která se daří. V roce 2024 se opět konaly 
biblické chvilky v Diakonii. Farářka má také biblické chvilky podle domluvy v ZŠ praktické 
a speciální. Velmi dobře se daří spolupráce – vzájemné propojování a poznávání při 
čtvrtečních kavárničkách. Jsme moc rádi, že můžeme využívat bezbariérové prostory 
Kavárny a být společně s klienty. A také nás těší, že někteří klienti Diakonie spolu 
s pečovateli navštěvují nedělní bohoslužby. 
V tomto období jsou členy dozorčí rady za náš sbor Tomáš Starý a Jaroslav Fér, který je 
předsedou dozorčí rady. I jim patří dík za jejich práci v dozorčí radě i předávání informací 
na staršovstvu. Všem vám děkujeme, že se podílíte také na širším životě naší 
Českobratrské církve evangelické a Diakonie ČCE. 
 

ÚKLID SBOROVÝCH PROSTOR A SBOROVÉ BRIGÁDY 
V roce 2024 se konaly 2 sborové brigády. Sborové prostory uklízely ženy z Ukrajiny. O baštu 
a zahradu se staral pan Homolka.  Všem pomocníkům děkujeme! 
 

PODÍL SBORU NA ŽIVOTĚ CÍRKVE A SENIORÁTU 
Sbor nežije jenom sám pro sebe, ale je součástí Českobratrské církve evangelické a na jejím 
životě se podílí, stejně tak na životě Chrudimského seniorátu.  
Farářka Drahomíra Dušková H. je interní supervizorkou ČCE, je také členkou Komise pro 
celoživotní vzdělávání kazatelů při Synodní radě a podílí se na přípravě katechetických 
pomůcek pro nedělní školy.  
Máme dva výpomocné kazatele – br. Michala Vejvodu a br. faráře Jaroslava Féra, oba jsou 
velkou pomocí pro náš sbor a zapojují se v mnoha sborech našeho i poděbradského 
seniorátu, kde vypomáhají s vedením bohoslužeb.  
V listopadu 2024 se konal konvent chrudimského seniorátu, účastnila se ho farářka 
Drahomíra Dušková H. a kurátor Daniel Korábek. Na tomto konventu byl zvolen nový senior 
br. David Najbrt a konsenior br. Lukáš Klíma a také seniorátní kurátorka ze sboru v Hradišti 
ses. Radka Závůrková. Br. Michal Vejvoda se účastnil seniorátního zasedání Jeronymovy 
jednoty. Děkujeme!  
Faráři se pravidelně 1x měsíčně účastní pastorálních konferencí v různých sborech 
našeho seniorátu, v lednu se konal tradiční farářský kurz v Praze, br. farář Fér se účastní i 
kurzu v Daňkovicích. Výpomocný farář Michal Vejvoda se účastní Kurzu pro výpomocné 
kazatele.  



VEŘEJNÁ PREZENTACE SBORU 
V roce 2024 jsme poslali všem členům 3 sborové dopisy (velikonoční, podzimní a 
adventní), ale také členové a přátelé sboru dostávají pravidelné „zprávy z fary“ emailem.  
Sborové webové stránky najdete na adrese http://caslav.evangnet.cz 
Velmi pečlivě je obstarává br. Ivan Klinský. Na sborové stránky vyvěšuje měsíční rozpis 
sborového program i pozvánky na mimořádná sejití ve sboru. Sborový web stojí za 
prohlédnutí, kromě fotografické dokumentace sborových a jiných akcí tam jsou i informace 
z dějin sboru (z „dílny“ br. Wagnera a br. faráře Féra, který stále přidává nové články, stojí 
za pozornost). Br. farář Fér také aktivně doplňuje web https://mistareformace.cz/ , který 
stojí rovněž za prozkoumání a je možné se také aktivně zapojit do tvorby webu, pokud vás 
baví historie a cestování. Díky péči D. Korábka a naší farářky je aktuální a aktualizovaný také 
náš facebookový profil  https://www.facebook.com/CCECaslav/ 
 

HOSPODAŘENÍ 
V roce 2030 skončí státní podpora církví v ČR a budeme muset stejně jako všechny ostatní 
sbory ČCE svůj provoz včetně našich zaměstnanců (především farářek a farářů) financovat 
výhradně z vlastních zdrojů, což bude vyžadovat větší obětavost od nás všech.                                 
Už nyní z finančního hlediska prudce stoupají výdaje sboru za farářské místo.                                 
Tzv. příspěvek do personálního fondu se skládá jak z pevné částky, která je stejná pro 
všechny sbory, tak z částky poměrné, ve které se zohledňuje hospodářská síla sboru. 
Personální fond na placení farářky byl v loňském roce 333 259 Kč, letos pro náš sbor 
279 495 Kč a další roky jsou pouze odhady: v roce 2026 cca 370 tisíc,  v roce 2027 cca      
420 tisíc Kč, v roce 2028 cca 470 tisíc, v roce 2029 cca 518 tisíc a v roce 2030 cca 566 tisíc. 
Kromě toho platíme provoz sboru, poplatky, opravy aj.      
Výzva 5% a hlavu vzhůru, kterou v roce 2019 spustila naše církev, je stále aktuální.  
Materiály k této výzvě členové sboru dostali se sborovým dopisem, případně je možné se 
znovu podívat na web: http://hlavuvzhuru.e-cirkev.cz a pro zájemce je možné si je opět 
připomenout. Je totiž jen na nás, jestli tu evangelická církev, resp. evangelický sbor 
v Čáslavi bude i za pár let, zda bude mít svého vlastního faráře a farářku, zda bude nabízet 
různé aktivity, možnosti setkávání a sdílení, zda bude nést Kristovo evangelium do světa. 
Na kulturní a volnočasové aktivity i na pomoc ukrajinským uprchlíkům se našemu sboru 
daří sehnat peníze i z jiných zdrojů (dotace z grantu ČCE, příspěvky města, dary 
Jeronymovy jednoty aj.) Je ale nutné zaplatit provoz sboru - elektřinu, plyn a vodu ve všech 
sborových prostorách, provoz kanceláře, cestné, nutné opravy a potřebné rekonstrukce, 
povinné odvody na plat kazatele či na provoz církevních institucí apod. 
Jsme vděčni za každého, kdo k chodu sboru přispívá konkrétní pomocí, finančními či  
hmotnými dary nebo zájmem o sbor a modlitbou.  
 
Sborovou pokladnu vede ses. Miriam Richterová, patří jí za to veliký dík. Účetnictví 
zpracovává od roku 2014 firma Evy Medkové z Nového Bydžova (firma zpracovává 
sborové účetnictví pro řadu dalších sborů naší církve), na základě uzavřené smlouvy. 
              

 



OPRAVY A REKONSTRUKCE 
V roce 2024 jsme nepodnikli žádné velké opravy, ani rekonstrukce, protože jsme veškeré 
úsilí vložili do přípravy rekonstrukce Komenského síně a jejího zázemí.  
V roce 2024 jsme dostali: v rámci DARP grantů ČCE 200 000Kč na hospodaření s dešťovou 
vodou; od německého spolku Gustav-Adolf-Werk 728 000 Kč na projekt „Rekonstrukce 
přízemí sborového domu – zázemí Komenského síně“; od Evangelické luterské církve v 
Bavorsku na opravu zázemí Komenského síně 610 350 Kč. Celkem od Gustav-Adolf-Werk a 
Evangelické luterské církve v Bavorsku dostaneme 1 678 000 Kč, za což jsme velmi 
vděční!!! V roce 2025 v rámci DARP grantů ČCE dostaneme 290 000 Kč na bezbariérové 
prvky a také výnos sbírky Jeronýmovy jednoty Hlavní dar lásky (cca 1 500 000Kč).                
Celkem tedy od dárců dostaneme cca 3 668 000 Kč, což je neuvěřitelné číslo a pak je na 
nás, zda budeme schopní a ochotní při účelové sbírce, která bude vyhlášena po Velikonocích, 
také my přispět. Děkujeme!!! 

 

 



PODĚKOVÁNÍ  napsala farářka Drahomíra Dušková Havlíčková 
 
Děkujeme staršovstvu za jeho práci, všem presbyterkám a presbyterům, že věnují svůj 
volný čas jednáním, čilé emailové a whatsappové komunikaci, práci v jednotlivých 
komisích, že mají služby a usilují různým způsobem podle svých obdarování o zachování 
našeho čáslavského sboru, aby se zde i nadále kázalo evangelium dalším generacím i lidem 
z našeho okolí.  
 
Děkuji bratru kurátorovi Danu Korábkovi, stále si myslím, že je to pro sbor i pro mě 
dobrý kurátor, má opravdovou a upřímnou starost o náš sbor a tak mu přeji, aby zažíval 
také radost z rozdělení úkolů a práce mezi víc lidí. Skoro každý měsíc máme společné 
porady, kdy nejenže připravujeme body pro jednání staršovstva, ale také hovoříme o 
sboru, o tom, co nás těší a trápí. Jsem za tuto týmovou práci vděčná a těší mě, že bratr 
kurátor je i oporou dalším lidem ve sboru, myslí na ně, má je na srdci.  
 
Děkujeme pokladní ses. Miriam Richterové za vedení sborové pokladny.  
 
Děkujeme revizorkám sborového účetnictví ses. Ivě Trnkové a ses. Dagmar 
Hosnedlové za kontrolu účtů, ceníme si jejich ochoty a pečlivosti, s kterou prochází 
sborové účetnictví. 
 
Velké díky patří všem varhanicím a varhaníkům, flétnistům, houslistům a kytaristům, 
že drží náš společný zpěv a svou hrou přispívají k tomu, že naše bohoslužby jsou 
radostnější a zpěvnější - Petr Jerie, Filip Jerie, Petr Minář, Miriam Richterová, 
Mirek Richter, Drahomíra Férová, Kateřina Andršová, Emilka Dušková, 
Bohdanka Andršová a Eva Zhánělová. Také děkujeme dětem a mládeži, že se občas 
zapojují do hudebního doprovázení našich bohoslužeb, děkujeme také Katce Andršové, 
že doprovází svědomitě každý měsíc v Semtěši.   
 
Děkujeme učitelkám nedělky za to, že předávají biblické příběhy a víru našim nejmenším 
účastníkům bohoslužeb. Vážíme si jejich tvořivosti a osobního přístupu, s jakým 
k biblickým příběhům a jejich předávání přistupují - Jitka Richterová, Lucie Korábková, Iva 
Trnková, Tereza Stará, Eva Zhánělová, Emilka Dušková a Bohdanka Andršová. 
 
Děkujeme bratrům Trnkovi, Korábkovi, Homolkovi a dalším za sečení trávy kolem kostela 
a péči o sborové budovy, br. Starému za péči o mixážní pult, elektroniku, energie a všem 
dalším děkujeme za pomoc. Děkujeme sestrám Janě Stárkové a Dagmar Hosnedlové za péči 
o naší kazatelskou stanici v Semtěši. 
 
Děkujeme správci našich sborových internetových stránek bratru Klinskému, který 
ačkoliv už péči o stránky předal jiným, o ně stále pečuje! Děkujeme Danu Korábkovi za 
péči o sycení sborového facebooku. Děkujeme s. Noře Procházkové za grafické vyvedení 
některých sborových plakátků a pozvánek a br. Josefu Opaskovi za pomoc s jejich tiskem.  
 



Děkujeme těm, kdo uklízí naše sborové prostory pravidelně i těm, kdo se účastní 
sborových brigád. Děkujeme všem, kdo si všimnou, že se něco rozbilo, že něco chybí, že je 
potřeba něco udělat a bez upozorňování to zařídí. Děkujeme br. Homolkovi za péči o baštu 
a prostranství kolem bašty a Alině Sobchenko za úklid dalších sborových prostor. 
 
Děkujeme všem, kdo se podílí na přípravě a průběhu bohoslužeb, kdo čtou ohlášky a 
čtení z Bible, spoluvysluhují, zajišťují úpravu stolu Páně, výzdobu, květiny. 
 
Děkujeme za službu našim výpomocným kazatelům Jaroslavu Férovi a Michalovi Vejvodovi 
i ostatním kazatelům a předčitatelům za jejich pomoc. 
 
Děkujeme těm, kdo pomáhají chystat všemožná občerstvení a pohoštění. 
Děkujeme těm, kdo navštěvují členy našeho sboru v nemocnicích, v Domově důchodců i 
v jejich domovech. 
 
VELMI děkujeme Dobročinnému spolku Marta za jejich sborovou diakonii i dobročinné 
akce směřující mimo sbor, zvláště za velké nasazení v pomoci ukrajinským ženám, jejich 
dětem a dalším sociálně slabým. Děkujeme Lindě Homolkové a V. Homolkovi za péči o 
fairtrade a propagaci fairtradu v našem sboru i v Čáslavi a R. Procházkovi za pomoc 
s dovozem zboží. 
Děkujeme všem, kdo čáslavskému sboru pomáhají žít - svými silami, svým nadšením, 
modlitbami, radami, kázáními, nápady i finančními prostředky.  
Děkujeme vám všem, že sem chodíte a spoluvytváříte společenství, bez vás by to nešlo – 
Pán Bůh totiž nemá ve světě jiné ruce než ty naše. A především děkujeme Pánu Bohu, že 
nás tu chce mít. A já také děkuji svému manželovi, dětem, rodičům a přátelům za jejich 
velikou podporu, oporu a pochopení!!! 
 

SLOVO KURÁTORA 
 
Milé sestry, milí bratři, vážení hosté. 

Od posledního výročního sborového shromáždění jsme se scházeli nejen na pravidelných 
zasedáních staršovstva, ale i na mimořádných schůzkách. Kromě obvyklých bodů jsme 
řešili i záležitosti, které se vymykaly běžné agendě. Vedle otázek spojených s volbou naší 
kazatelky na další období jsme se věnovali přípravám rekonstrukce Komenského síně a 
společně s vámi jsme se zamýšleli nad budoucností našeho společenství v rámci 
Rozvojového plánu. 

Rád bych poděkoval všem, kteří se podíleli na těchto i dalších úkolech. Děkuji také těm, 
kteří na naše společenství pamatují při finančních darech, jako jsou salár a chrámové 
sbírky. A samozřejmě děkuji všem, kteří na náš sbor myslí ve svých modlitbách. Je zřejmé, 
že budoucnost našeho sboru závisí na ochotě těch, kteří se mohou zapojit. Jen tak budeme 
moci tento sbor nadále fungovat a poskytovat to, proč se zde společně scházíme. 

Napsal kurátor Daniel Korábek březen 2025 



SKORO 10 LET FARÁŘKOU V ČÁSLAVI 
 
Zdá se mi to neuvěřitelné, ale je to tak, v létě už to bude deset let, co jsme se s rodinou 
nastěhovali na čáslavskou faru a začalo pro mě tak jedno velké dobrodružství, které mě 
pořád baví i naplňuje. Zdá se mi to neuvěřitelné, ale je to tak, ta batolata, která se začala 
scházet na podzim roku 2015, jsou dnes konfirmandi. Je to krásné ten život, ty změny, to 
zrání i chřadnutí sledovat, být při tom, být u toho, být s vámi, jsou to vzácné okamžiky a 
já si jich vážím. Měla jsem velkou radost, když jsem na říjnovém rozhovoru o 
budoucnosti našeho sboru, tolikrát zaslechla, že se vám na sboru líbí otevřenost, různost, 
přijetí, společenství, svoboda, to všechno, jak možná víte, jsou pro mě velmi důležité 
hodnoty a jsem ráda, že je zde spolu žijeme. Zároveň jsem také byla ráda, že mohla zaznít 
i slova kritiky, třeba že těch akcí je někdy až moc. Na svou instalační bohoslužbu jsem si 
vybrala text žalmu 133 „Jaké dobro, jaké blaho tam, kde bratří bydlí svorně … tam udílí 
Hospodin své požehnání navěky“, protože jsem si moc přála, abychom společně tvořili a 
žili společenství, kde nám bude spolu dobře, kde se bude hlásat Boží milosrdenství, kde 
najdou domov i různí kolemjdoucí a bude nám uděleno požehnání. Snad se to děje… 
Zároveň je mi líto, pokud jsem někomu ublížila, nesplnila očekávání nebo nenaplnila 
naděje. Budu moc ráda, když budeme moci o svých očekáváních otevřeně mluvit a 
spolupracovat.  
Spolu se staršovstvem jsme se dohodli na další spolupráci a připravujeme moji volbu na 
další pětileté období.  
S přáním Pokoje, vaše farářka Drahomíra Dušková H. 

 

 
 
 

 



ZÁVĚREM 
 

 

  

Děkujeme za pomoc, podporu, čas, peníze, občerstvení, modlitby  
a hlavně za Vaši účast na všem, co nás potkalo ve sborovém životě v roce 2024!  

A jak vidíte, nebylo toho málo   
 

Pokud jsem někde udělala nějakou chybu nebo něco/někoho opomněla, moc se 
omlouvám, nebyl to záměr, farářka Drahomíra Dušková Havlíčková 


